



Committee on International Justice and Peace

3211 FOURTH STREET NE • WASHINGTON DC 20017-1194 • 202-541-3160

WEBSITE: WWW.USCCB.ORG/JPHD • FAX 202-541-3339

April 20, 2015

Ambassador Susan Rice
National Security Adviser
National Security Council
Office of the White House
Washington, DC

Dear Ambassador Rice:

As Chair of the Committee on International Justice and Peace of the United States Conference of Catholic Bishops, I am pleased to share with you a statement issued by the Burundi Catholic Bishops' Conference concerning a potential interpretation of the national constitution that would allow the President of the Republic to run for a third term.

The Bishops' Conference strongly suggests "... that the constitution be interpreted in the spirit of the Arusha Peace Accords that constitute its very foundations." In that spirit the Church leaders conclude, "The president elected by the people of Burundi must not exceed the two terms of five years stated in the constitution." The bishops expressed this same position back in 2013 when they declared that provisions pertaining to power sharing and the respect of political term limits should remain intact.

This is the second time this year that the bishops of Burundi have issued a statement concerning the upcoming electoral process. They are concerned by the increasing fear and divisions that have been created by the attempt to defy the Arusha Accord and interpret the constitution as permitting a third term. They and the people of Burundi worry that the gains of their young, fragile democracy may be lost due to the manipulation and intimidation this political act may provoke at the expense of the common good. The recent wave of 8,000 refugees streaming into Rwanda attests to the fear of violence that reigns in Burundi.

The Burundi Bishops' Conference believes that their nation should preserve a true democratic process via the timely and peaceful renewal of its institutions through free and fair elections. I urge you to take the Bishops' Conference statement into consideration as you formulate your policy towards the evolving situation in Burundi. I am aware that Ambassador Samantha Power participated in a UN Security Council visit to Burundi and laid out a similar position to that of the Catholic Bishops' Conference. We are encouraged by this action. We urge you to continue to work with the government of Burundi, the Church and other political and civil society actors to promote dialogue to build a consensus that would consolidate national unity and sustainable peace for Burundi and by extension to the Great Lakes Region.

Letter to Ambassador Susan Rice

April 20, 2015

Page 2

Let me end by reiterating our willingness to work with you to support the local Church's efforts and the work of all those people of good will in Burundi to preserve peace and unity. This country has experienced decades of civil strife, political instability and terrible losses of human life. We must do everything in our power to support all peace-loving people of Burundi.

Sincerely yours,

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'Oscar Cantú'. The signature is written in a cursive style with a cross at the beginning.

Most Reverend Oscar Cantú
Bishop of Las Cruces
Chair, Committee on International Justice and Peace

Cc: Honorable John Kerry, Secretary of State
Ambassador Samantha Power, United States Ambassador to the United Nations

Encl: Burundi Bishops' Conference Statement in French and English

THE CATHOLIC BISHOPS CONFERENCE OF BURUNDI

General Secretariat

The Second Pastoral Letter of the Catholic Bishops Conference of Burundi ahead of the 2015 Elections.

Let's promote peace and reconciliation as we prepare for the 2015 Elections.

(See Eph 6: 15)

To our Brothers and Sisters in the Faith,

To all the people of Burundi

May the Peace of God be with you all!

1. Although we already issued a pastoral letter about the 2015 elections, we are again sending out another one; we felt that it was appropriate to call on all of you to treasure the fragile gains of peace and security we arrived at after countless efforts of hard work. Such efforts should not be sabotaged by evil people who spread false rumors across the country about the upcoming elections.

2. As a whole, we appreciate the level of security in the country despite the fact it faces many challenges. We equally hold in high regard the process of voter registration taking place in the best of conditions so far. We commend the National Independent Electoral Commission for extending the registration deadline for those who failed to do so for various reasons.

3. However, we are seriously beset by the paralyzing fear of the populations across the country, a fear well justified by the divergent interpretations of some articles in the Constitution of the Republic of Burundi pertaining to the election of the President. For instance, some argue that the Constitution and the Electoral Code do not prevent the incumbent President to seek another term in office. Others on the contrary vow to take to the streets if the president attempts to stay on.

As usual, proponents of either position may want to convince the majority of the citizens to follow them through various means of corruption or intimidations using the platform of political parties, religion or ethnic affiliations. Some might even take advantage of the pastoral letter of the Catholic Church that addresses some of these major issues as a political tool to manipulate the faithful for the purpose of winning them over.

4. In this message, we, your bishops and guardians of the Church in Burundi intend first and foremost to remind you that the Church, by reason of her role and competence, is not identified with any political community nor is she tied to any political system. She is at once the sign and the safeguard of the transcendental dimension of the human person (cf. Second Vatican Council, *Gaudium Spes*, Pastoral Constitution on the Church in the Modern World, n.76, §2).

From time immemorial and through her teaching, the Church has always affirmed that she can collaborate with leaders of any political regime without any distinction whatsoever of religion or ethnic affiliation. No one should take advantage of the Church for the pursuit of political purposes. In this way, we will protect our country from the backlash of divisions based on religion, something that is against her teaching and nature. In any political regime, the Church seeks to defend the fundamental values that she upholds and teaches, drawing from the light of the Gospel that Jesus Christ handed down to us. It is as follows: the respect of the human person, the truth, justice, love, peaceful coexistenceand other spiritual values which respect and promote the dignity of the human person as intended by God and which encourage the pursuit of peace.

5. As to the current controversy pertaining to the number of terms in office of an elected president, we wish and request that the constitution be interpreted in the spirit of the Arusha Peace Accords that constitute its very foundations. The spirit aims at promoting peace and reconciliation through a democratic process.

6. With the same aim in mind, we, the pastors of the Catholic Church of Burundi, aware of the peace agreements and the constitution that stems from the agreements charter (article 8, 96, 103 et 302), listening to our consciences and as citizens who love their country and faithful to their duty as church leaders who should prevent their country from relapsing into sectarian violence, division and war, make the following statement: the truth is clear. The president elected by the people of Burundi must not exceed the two terms of five years stated in the constitution.

7. Let us remember. When there were attempts to amend some parts of the constitution, we, your pastors made our voices heard: “this constitution has provisions that aimed to bring the country slowly back on track”, therefore it should be left the way it is (cf the communiqué of the Catholic Bishops conference, December 3, 2013). We even highlighted those provisions that pertain to power sharing and the respect of political term limits....” (Idem). On this, our position has not changed. Such provisions should be respected. Even the National Assembly which represents the people of Burundi didn’t make any change to the fundamental law.

8. The real solution to the problem is a true democratic process. One important feature of any good democracy is the timely and peaceful renewal of its institutions through free and fair elections. We invite our leaders and other politicians to read and interpret the constitution in the spirit of the Arusha Peace Accords. The accords that got us out of the

war: Leaders and politicians should not fall into the trap of misinterpreting the constitution to suit their vested interests.

9. Now that our country faces turbulent moments, we, the pastors of the Church, as always, do remind our elected leaders, those of political parties and politicians alike to choose the path that discourages violence and vengeance but which actively promotes peaceful electoral process and national unity. This path will give the opportunity to every citizen to freely choose his/her representatives; that is why we are sounding the alarm now. Please, let us all choose the path of wisdom; put forward the good of our nation as we continue to improve our democracy.

10. With regard to the candidates that you, our faithful, may want to deny or cast your vote for, you know very well our position, we compel no one to vote for this political party or that politician. Each one is free to choose the party based on its manifesto. The same applies to the time of casting the ballot. Everyone must listen to his/her conscience in prayer and choose the one according to the will of God. This is our fervent wish in the upcoming elections.

11. Be ready for the elections and do not cave in to any form of intimidations or anything that could jeopardize the peace and security of all, lest you corroborate the position of those who are against the electoral process. Dear faithful, we are in communion of faith with you as we remember the words of St Paul to the Philippians, we make the same recommendation to you:

“Let your gentleness be evident to all. The Lord is near. Do not be anxious about anything, but in everything, by prayer and petition, with thanksgiving, present your requests to God. And the peace of God, which transcends all understanding, will guard your hearts and your minds in Christ Jesus”.

This prayer calls for peace in our hearts as informed by the words of Pope Francis for this Lenten Season, we pray for the priests who are your guides. We suggest that they organize in all parishes or elsewhere a novena of prayer from March 13-21, 2015 to implore Christ, the King of peace to bestow on our country the renewal of its political institutions in a spirit of peace and security through free and fair elections.

12. In summary, we wish you all a fruitful time of Lent, time of grace, of renewal and of conversion of hearts to lead the fight against our evil tendencies and to seek out what is good as we look forward to the joy of Easter.

May the Virgin Mary, Mother of the Church and Queen of Peace and St Joseph, the Just, intercede for us so that God may answer our prayers.

Bujumbura, March 06, 2015

Translation by Fr. Barthelemy Bazemo

CONFERENCE DES EVEQUES CATHOLIQUES DU BURUNDI

Secrétariat Général

DEUXIEME MESSAGE DE LA CONFERENCE DES EVEQUES CATHOLIQUES DU BURUNDI EN VUE DES ELECTIONS DE 2015

PREPARONS LES ELECTIONS POUR PROMOUVOIR LA PAIX ET LA RECONCILIATION (voir Eph 6,15)

Frères et Sœurs dans la Foi,
Chers Burundais et Burundaises,

La Paix de Dieu soit avec vous !

1. Même s'il n'y a pas longtemps que nous vous avons donné un message en vue des élections de 2015, nous voudrions encore une fois nous adresser à vous. En effet, nous estimons qu'il est utile de vous envoyer des conseils afin que le pas franchi au prix de beaucoup d'efforts en vue de la sécurité et de la paix, ne soit pas annulé par l'angoisse provoquée par certains faits qui sont en train de se passer dans le pays et par ce qui se dit autour de ces élections.
2. Nous apprécions la sécurité qui règne dans le pays d'une manière générale même s'il ne manque pas de facteurs qui la perturbent. Nous apprécions également le fait que le processus d'enrôlement des électeurs se déroule dans des conditions satisfaisantes. Nous apprécions aussi que la Commission Electorale Nationale Indépendante (CENI) prévoit un autre moment d'enrôlement des électeurs qui ne l'ont pas fait pour divers motifs.
3. Cependant, nous avons des inquiétudes à cause de la peur qui règne au sein de la population, une peur fondée sur l'interprétation divergente de certains articles de la Constitution de la République du Burundi en rapport avec l'élection du Président de la République. Par exemple, certains disent : la Constitution et le Code Electoral n'empêchent pas au Président actuel de se faire encore élire. D'autres par contre disent : Pas du tout, s'il se fait encore élire, nous irons dans la rue. Comme d'habitude, ceux qui soutiennent l'une ou l'autre de ces deux positions veulent être soutenus par la majorité des citoyens en cherchant à les convaincre, à les allécher, à les corrompre ou à les intimider en s'appuyant sur leurs partis politiques, ou sur leur religion ou leur ethnie. Il y en a même qui vont jusqu'à utiliser des paroles que nous, Evêques, avons déjà prononcées lors de nos réponses à certaines questions des fidèles et veulent instrumentaliser l'Eglise Catholique pour que les fidèles les soutiennent.
4. Dans ce message, nous, Evêques responsables de cette Eglise au Burundi, voudrions d'abord vous rappeler qu'au nom de sa foi, l'Eglise Catholique n'est liée à aucun système politique (cf. Concile Vatican II, Constitution *Gaudium spes*, n.76, §2). Depuis longtemps, à travers son enseignement, l'Eglise a toujours affirmé qu'elle peut collaborer avec n'importe quel régime politique sans distinction de religion ou d'ethnie d'appartenance des dirigeants. Que personne ne se serve de l'Eglise pour conquérir le pouvoir au risque de semer dans notre pays des divisions fondées sur la religion puisque celles-ci n'ont pas de fondement dans ses enseignements et dans sa nature même. Ce qui intéresse l'Eglise Catholique dans tout régime

1/3

politique, c'est que celui-ci ne fonctionne pas à l'encontre des valeurs fondamentales auxquelles elle croit et qu'elle enseigne, à la lumière de l'Évangile de Dieu que Jésus Christ nous a laissé. Ces valeurs sont notamment : le respect de la dignité de la personne humaine, la vérité, la justice, la charité, la cohabitation pacifique et d'autres valeurs spirituelles qui respectent et promeuvent la dignité de la personne humaine telle que voulue par Dieu et qui assurent la paix véritable.

5. Quant à la question du nombre de mandats d'un Président de la République qui provoque des controverses actuellement, nous souhaitons avant tout et nous demandons que notre Constitution soit interprétée selon l'esprit des Accords d'Arusha dont elle est l'émanation et qu'elle-même soit respectée. Or l'esprit des Accords d'Arusha vise à renforcer le processus de paix et de réconciliation par la voie démocratique.
6. En conformité avec cette vision, nous, Pasteurs de l'Eglise Catholique ici au Burundi, vu ce qui est écrit dans ces Accords de Paix et dans la Constitution qui émane de ces Accords (art.8, 96, 103 et 302), en interrogeant notre conscience de citoyens qui aiment leur patrie et en obéissant à notre devoir de responsables de l'Eglise qui ne souhaitent point que le pays replonge dans des controverses, dans des divisions et dans la guerre, nous déclarons ceci: la parole claire et sans équivoque que les Burundais se sont donnée et qu'ils se sont engagés à respecter est que celui qui est élu comme Président de la République du Burundi, quel qu'il soit, ne peut pas dépasser deux mandats de cinq ans chacun.
7. Rappelez-vous qu'au moment où on parlait des amendements de certains articles de la Constitution, nous nous sommes ainsi exprimés : « Cette Constitution contient certaines dispositions prises à dessein pour remettre petit à petit le pays sur les rails » (voir *Communiqué de la Conférence des Evêques Catholiques du Burundi*, 6 décembre 2013, n.4). Nous avons même précisé qu'il y a parmi ces dispositions, celles qui concernent « les modalités de partage du pouvoir et le respect des mandats politiques.... » (*idem*). Notre position à ce moment-là demeure inchangée. Que ces dispositions soient respectées. Et d'ailleurs, même l'Assemblée Nationale qui représente tout le peuple burundais en cette matière, n'a pas changé ces dispositions.
8. Seule une vraie démocratie permettra au Burundi d'arriver pleinement à bon port. Nous savons tous que parmi les caractéristiques de la démocratie figure le renouvellement des institutions dans la paix à travers des élections libres et transparentes. Nous demandons aux dirigeants et aux autres politiciens de lire et d'interpréter la Constitution en entier, à la lumière des Accords d'Arusha dont elle est l'émanation. Ce sont d'ailleurs ces Accords qui nous ont permis de sortir de la guerre. Il ne faut pas que ces dirigeants et ces politiciens tombent dans le piège de lui donner leur propre interprétation de sorte que astucieusement, elle protège leurs seuls intérêts.
9. Lorsque le pays semble entrer dans la turbulence, nous, Pasteurs de l'Eglise, avons l'habitude de conseiller tous nos dirigeants, les responsables des partis politiques et tous les politiciens, d'opter pour une voie qui ne crée pas des divisions, qui ne fait pas de forcing, qui n'exclut personne, qui n'utilise pas la violence, qui n'entrave pas le bon déroulement des élections, qui ne provoque pas de révolte après les élections, bref, que nous pouvons emprunter ensemble. Cette voie est celle qui permet à tout citoyen de choisir ses gouvernants en toute liberté. C'est pourquoi nous lançons un appel vibrant à temps : prenons la voie de la sagesse, mettons en avant le bien supérieur de notre nation, pour que nous continuions à évoluer sur la voie de la démocratie que nous avons déjà choisie en toute liberté.
10. Pour ce qui concerne les candidats pour lesquels vous, nos fidèles, pouvez voter ou non, vous savez bien que nous, Vos Pasteurs, n'obligeons personne de voter pour tel parti politique ou telle personne. Comme vous avez la liberté de faire partie des partis politiques dont vous avez apprécié le projet de société, il en est de même pour le moment de vote; chacun interroge sa

conscience devant Dieu dans la prière et écoute ce que Dieu lui dit et choisit celui qu'il veut. Nous souhaitons qu'il en soit ainsi lors des prochaines élections.

11. Préparez-vous bien pour ces élections, en refusant toute intimidation et tout ce qui pourrait troubler la quiétude des gens afin de ne pas donner raison à ceux qui ne voudraient pas les élections et qui seraient contents si elles n'avaient pas lieu. Chers fidèles avec qui nous sommes en communion dans la même foi, comme Saint Paul l'a fait à la Communauté de Philippe, nous vous adressons cet appel : « Que votre modération soit connue de tous les hommes. Le Seigneur est proche. N'entretenez aucun souci; mais en tout besoin recourez à l'oraison et à la prière, pénétrées d'action de grâces, pour présenter vos requêtes à Dieu. Alors la paix de Dieu, qui surpasse toute intelligence, prendra sous sa garde vos coeurs et vos pensées, dans le Christ Jésus » (Phil 4,5-7). Cette prière qui génère la paix dans les coeurs, comme le Pape François le recommande dans ce Carême, nous la recommandons aux prêtres qui vous guident. Qu'ils organisent dans les paroisses et ailleurs une neuvaine de prière, du 13 au 21 Mars 2015, afin que partout où nous sommes, nous demandions à Jésus, Roi de la paix, d'accorder à notre pays le renouvellement des institutions politiques dans la sécurité et la paix à travers des élections libres et transparentes.
12. Nous concluons en vous souhaitant un bon Carême, temps de grâce, de renouvellement et de conversion des coeurs en menant un combat contre le mal et en cherchant le bien pour nous préparer convenablement à la joie de Pâques.

Que la Vierge Marie Mère de l'Eglise et Reine de la paix et saint Joseph, le Juste, intercèdent pour nous pour que notre prière soit exaucée.

Fait à Bujumbura, le 06 Mars 2015.

Signé./ Vos Evêques.

NB : Texte original en Kirundi, ici : traduction officielle

** Ce message des Evêques sera proclamé dans toutes les paroisses de l'Eglise Catholique du Burundi pendant les messes à partir du 3è Dimanche de Carême, le 08 Mars 2015.*